



## 税务快讯

# 双支柱方案得到全球性支持

因我不同  
成就不凡

始于 1845

2021 年 7 月 1 日，130 个税收管辖区就 OECD/G20 主导的税基侵蚀和利润转移包容性框架（以下简称“包容性框架”）的国际税收改革方案达成一致。改革方案包括两个支柱，每个支柱都针对一个特定问题。

- 支柱一针对规模最大的跨国集团公司（将从全球合并收入至少为 200 亿欧元的公司开始实施），将要求它们在其客户和用户所在地纳税。这一目标将通过使用特定公式根据客户/用户群的相对规模在内的许多因素在每个税收管辖区之间分配一定比例的利润来实现。这样做将有效地降低跨国集团公司为税务考量而选择将部分利润记入某些特定税收管辖区并相应地在该地缴纳税款的能力。
- 支柱二：引入了至少 15% 的最低有效税率，该税率将适用于年收入为 7.5 亿欧元或以上的跨国集团公司，并以该跨国公司在每个税收辖区的有效税率来衡量。支柱二要求集团公司就每个税收辖区内的利润缴纳一定最低金额的税款，因此，它旨在显著减少为跨国公司提供低税率优惠的税收管辖区之间的税收竞争。

支柱一和支柱二的规定都计划于 2022 年起草，其中大部分规定将于 2023 年生效。有关这些规定的更多细节预计将于今年 10 月发布。

### 全球性共识

包容性框架 139 个税收管辖区中，代表全球经济总量 90% 的 130 个税收管辖区对支柱一和支柱二的方案达成共识，这一事件意义极其重大。中国

和印度这两个经济大国也表达了支持。该共识为进一步的国际税务合作和改革奠定了基础。

可以预见的是某些税收管辖区，尤其是可能受到该共识影响最大的税率相对较低的税收管辖区可能不会同意这些措施。目前有 9 个税收管辖区不同意提议的措施，包括爱尔兰和匈牙利。

虽然有些税收管辖区未能同意相关措施，但预计这将不太会影响该共识的整体有效性。这是因为这些措施通常会规定在大型跨国集团的总部辖区或其客户和用户所在的辖区征税，因此世界上大多数经济体的参与可能足以使得这些规则能有效实施。

### 具体实施的时间表与方法

该共识约定，支柱一和支柱二的主要措施将于 2023 年生效。这是一个乐观的时间表，比许多评论媒体所预料的要快。

支柱一尤其需要在执行前起草并商定一项新的多边公约。虽然起草此类公约可以相对较快，但在实践中，此类公约在每个税收管辖区内依照其国内法的程序得到批准可能需要数年时间。例如，许多国家尚未批准用于执行经合组织先前税基侵蚀和利润转移项目中某些最低标准的多边公约。因此，各方可能需要做出重大政治努力，才能达到商定的时间表。

支柱二下全球最低税率的主要措施可以在没有多边公约的情况下实施，因为它们基本上以与受控外国企业规定类似的方式运作，或者是不允许某些对境外付款的税前扣除，这些属于税收管辖区的国内法管辖范围。因此，虽然可以在稍后阶段起草一项多边公约来涵盖这些主要措施，但在最初执行支柱二时不需要这些多边公约。

支柱二中以税收协定为基础的“应予征税规则”允许税收管辖地在某些情况下不给予税收协定下的优惠，从而影响税收协定的运作，因此，此项规则的执行需要一项多边公约。与支柱一的实施一样，这也需要各方做出重大的政治努力才能在商定的时间表内完成。

### 支柱一 - 针对规模最大的集团公司

在共识下，支柱一最初只涉及收入至少 200 亿欧元的跨国集团，但七年之后，经过审查，该门槛可能会被降至 100 亿欧元。因此，只有世界上最大的那些集团公司才会被涵盖在这一规则的范围之内。

支柱一将适用于利润率至少为 10% 的集团公司，并将在“终端市场税收管辖区”中再分配超过该利润率的 20% - 30% 的超额利润。这些“终端市场税收管辖区”是货物或服务的消费地，基本上代表了跨国集团公司的客户和用户所在地。

虽然支柱一很重要，因为它将为客户和用户所在的税收管辖区提供征税权，但仅将超额利润的 20% - 30% 重新分配仍意味着大部分剩余利润（超过 10% 利润率的部分）将不受影响。

### 支柱二 - 全球最低税率至少为 15%

支柱二的共识约定了全球最低税率为不低于 15%。但是最终税率仍可能高于 15%。特别是美国谈判代表虽然将 15% 税率设定为最低税率的门槛，但暗示其倾向于适用更高的税率。近期，一些发展中国家也呼吁将税率提高至 15% 以上。

2021年初，全球最低税率被预计可能在10%至12.5%之间。最低税率增加到不低于15%具有深远的影响，它可能适用于更多的群体。较高的税率不仅会使集团公司的税务成本更高，而且还意味着集团公司可能无法利用某些税收优惠。例如，香港通常提供8.25%的优惠税率，但新提出的15%的全球最低税率远比之前预计的全球最低税率更接近香港16.5%的标准利得税税率，这意味着税收优惠的巨大激励措施所带来的大部分好处可能会丧失。

### 德勤总结

支柱一和支柱二将对国际税收制度产生重大影响，其随后也可能对国内税收制度产生连带影响。鉴于这些措施可能在2023年就将实施，我们鼓励跨国集团公司及时跟踪和评估这些措施对本集团的影响，以便及早根据需要进行调整运营。

如您有任何相关问题，请联系我们：

作者：

**Jonathan Culver**

合伙人

+852 2852 6683

[joculver@deloitte.com.hk](mailto:joculver@deloitte.com.hk)

**戚维之**

总监

+852 2852 6608

[dchik@deloitte.com.hk](mailto:dchik@deloitte.com.hk)

### 国际税收与企业并购重组服务

#### 领导合伙人

**王鲲**

合伙人

+86 21 6141 1035

[vicwang@deloitte.com.cn](mailto:vicwang@deloitte.com.cn)

联系我们



Deloitte（“德勤”）泛指一家或多家德勤有限公司，以及其全球成员所网络和它们的关联机构（统称为“德勤组织”）。德勤有限公司（又称“德勤全球”）及其每一家成员所和它们的关联机构均为具有独立法律地位的法律实体，相互之间不因第三方而承担任何责任或约束对方。德勤有限公司及其每一家成员所和它们的关联机构仅对自身行为及遗漏承担责任，而对相互的行为及遗漏不承担任何法律责任。德勤有限公司并不向客户提供服务。请参阅[www.deloitte.com/cn/about](http://www.deloitte.com/cn/about) 了解更多信息。

德勤是全球领先的专业服务机构，为客户提供审计及鉴证、管理咨询、财务咨询、风险咨询、税务及相关服务。德勤透过遍及全球逾150个国家与地区的成员所网络及关联机构（统称为“德勤组织”）为财富全球500强企业约80%的企业提供专业服务。敬请访问[www.deloitte.com/cn/about](http://www.deloitte.com/cn/about)，了解德勤全球约330,000名专业人员致力成就不凡的更多信息。

德勤亚太有限公司（即一家担保有限公司）是德勤有限公司的成员所。德勤亚太有限公司的每一家成员及其关联机构均为具有独立法律地位的法律实体，在亚太地区超过100座城市提供专业服务，包括乌克兰、曼谷、北京、河内、香港、雅加达、吉隆坡、马尼拉、墨尔本、大阪、首尔、上海、新加坡、悉尼、台北和东京。

德勤于1917年在上海设立办事处，德勤品牌由此进入中国。如今，德勤中国为中国本地和在华的跨国及高增长企业客户提供全面的审计及鉴证、管理咨询、财务咨询、风险咨询和税务服务。德勤中国持续致力为中国会计准则、税务制度及专业人才培养作出重要贡献。德勤中国是一家中国本土成立的专业服务机构，由德勤中国的合伙人所拥

有。敬请访问 [www2.deloitte.com/cn/zh/social-media](http://www2.deloitte.com/cn/zh/social-media)，通过我们的社交媒体平台，了解德勤在中国市场成就不凡的更多信息。

本通讯中所含内容乃一般性信息，任何德勤有限公司、其全球成员所网络或它们的关联机构（统称为“德勤组织”）并不因此构成提供任何专业建议或服务。在作出任何可能影响您的财务或业务的决策或采取任何相关行动前，您应咨询合格的专业顾问。

我们并未对本通讯所含信息的准确性或完整性作出任何（明示或暗示）陈述、保证或承诺。任何德勤有限公司、其成员所、关联机构、员工或代理方均不对任何方因使用本通讯而直接或间接导致的任何损失或损害承担责任。德勤有限公司及其每一家成员所和它们的关联机构均为具有独立法律地位的法律实体。

© 2021 德勤·关黄陈方会计师事务所（香港）、德勤·关黄陈方会计师事务所（澳门）、德勤华永会计师事务所（特殊普通合伙）（中国大陆）版权所有保留一切权利。

如您日后不希望收到关于该话题的信息，请回复电邮并在邮件主题栏中填上“取消订阅”。

# Deloitte.

China | Tax & Business Advisory | International and M&A Tax | 3 July 2021

[中文](#)



## Tax Newsflash

# Global Endorsement on Pillar One and Pillar Two



On 1 July 2021, 130 countries and jurisdictions, constituting the vast majority of the OECD/G20 Inclusive Framework on Base Erosion and Profit Shifting (IF), agreed on an international tax reform package. The measures agreed include two pillars, each of which addresses a separate concern.

- Pillar One targets the largest groups of multi-national companies (MNCs) focussing initially on those with at least EUR20 billion of consolidated revenue and will require them to pay tax in the locations where their customers and users are located. It will achieve this by using a formulaic approach to allocate a percentage of profits between each jurisdiction based on a number of factors including the relative size of the customer / user base. In doing so it will effectively reduce the ability of MNCs to choose where they book some of their profits for tax purposes and accordingly where they pay certain amounts of tax.

- Pillar Two introduces a minimum effective tax rate of at least 15% which will be applied on a jurisdiction-by-jurisdiction basis to MNCs with revenue of EUR750 million or more. Pillar Two intends to require a minimum amount of tax to be paid in respect of the profits that a group has in each jurisdiction. It therefore aims to significantly reduce tax competition between jurisdictions that may otherwise offer MNCs the benefit of low rates of corporation tax.

The rules for both pillars are intended to be drafted in 2022, with the majority of those rules becoming effective in 2023. Further details on the operation of these rules are anticipated to be released in October.

### Global agreement

The agreement of 130 out of the 139 countries and jurisdictions in the IF to both Pillar One and Pillar Two, which collectively represent 90% of the global economy, is extremely significant. The agreement paves the way for a level of international tax cooperation and reform that is generationally important.

It was anticipated that certain jurisdictions, in particular those with relatively low rates of tax, that are also likely to be the most impacted, would not agree to the measures. In total, 9 jurisdictions did not agree to the proposed measures, including Ireland and Hungary.

The failure of these jurisdictions to agree to the measures is unlikely to impact their effectiveness overall. This is because the measures will generally provide for tax to be collected in either the headquarters' jurisdictions of large multi-national groups or in the jurisdictions in which their customers and users are based. This means that the participation of a majority of the world's economies is likely to be sufficient to effectively implement the rules.

### Timeline and method of implementation

The agreement provides for the primary measures in Pillar One and Pillar Two to be effective in 2023. This is an ambitious timeline and is sooner than many commentators had anticipated.

Pillar One in particular would require a new multi-lateral instrument to be drafted and agreed before it is implemented. While the drafting of such an instrument can be achieved relatively quickly, in practice ratifying such an instrument domestically in each jurisdiction may take several years. For example, a significant number of countries are yet to ratify the multi-lateral instrument that was used to implement certain minimum standards in the OECD's previous Base Erosion and Profits Shifting project. Accordingly, a significant political effort may be necessary to meet the agreed upon timelines.

The primary measures of the global minimum tax in Pillar Two can be implemented without a multi-lateral instrument as they essentially either operate in a similar manner to controlled foreign company rules or they apply to deny deductions for certain outbound payments, which are within the purview of a jurisdiction's domestic law. Accordingly, while a multi-lateral instrument may be drafted to cover these rules at a later stage time, they can initially be implemented without one.

The treaty based rule in Pillar Two, referred to as the Subject to Tax Rule, allows a jurisdiction to deny treaty benefits in certain circumstances and will impact the operation of treaties. Therefore, its implementation would require a multi-lateral instrument. As with Pillar One implementation, a significant political effort will be required to implement the Subject to Tax Rule to meet the agreed upon timelines.

## Pillar One – Applies to the largest groups

The agreement around Pillar One provides for only groups with revenue of at least EUR20bn to be initially in-scope. The threshold may be reduced to EUR10bn after a 7 year period and a review. Accordingly, only the world's very largest groups will be in the scope of this rule.

Pillar One will apply to groups that have a profit margin of at least 10% and it will effectively redistribute 20% - 30% of the excess profit above that profit margin for taxation in "end market jurisdictions". These are jurisdictions where goods or services are used or consumed and essentially represent where MNCs' customers and users are based.

While Pillar One is significant in that it will provide taxing rights to jurisdictions in which customers and users are based, the reallocation of only 20% - 30% of excess profits still means that the majority of the residual profit in excess of a 10% profit margin will be unaffected.

## Pillar Two - Global minimum tax rate of at least 15%

The agreement on Pillar Two provides for a global minimum tax rate of at least 15%. However, it is possible that the final rate may be higher than 15%. In particular, US negotiators had set 15% as an absolute minimum, but have suggested that an even higher rate would be preferable. Recently, certain developing nations have also called for a rate that is higher than 15%.

At the beginning of 2021 the global minimum tax rate was likely to be between 10% and 12.5%. The increase to at least 15% is meaningful and is likely to apply to significantly more groups than a 10%-12.5% rate. The higher rate will not only make complying with the tax more expensive for groups, but it will also mean that groups may not be able to take advantage of certain incentives. For example, Hong Kong typically provides incentives at 8.25%, but the newly proposed global minimum tax rate of 15% is far closer to Hong Kong's own standard headline profits tax rate of 16.5% than the previously envisaged global minimum tax rate, meaning the vast majority of benefit from incentives could be lost.

## Summary

The potential for Pillar One and Pillar Two to impact the international tax system and to have subsequent impacts on domestic tax systems is significant and with implementation set for 2023 we would encourage groups to begin assessing these impacts in the near future.

If you have any questions, please contact our professionals:

Authors:

**Jonathan Culver**

Partner

+852 2852 6683

[joculver@deloitte.com.hk](mailto:joculver@deloitte.com.hk)

**Doris Chik**

Director

+852 2852 6608

[dchik@deloitte.com.hk](mailto:dchik@deloitte.com.hk)

**International and M&A Tax**

**National Leader**

**Vicky Wang**

Partner

+86 21 6141 1035

[vicwang@deloitte.com.cn](mailto:vicwang@deloitte.com.cn)

## Get in touch



Deloitte refers to one or more of Deloitte Touche Tohmatsu Limited ("DTTL"), its global network of member firms, and their related entities (collectively, the "Deloitte organization"). DTTL (also referred to as "Deloitte Global") and each of its member firms and related entities are legally separate and independent entities, which cannot obligate or bind each other in respect of third parties. DTTL and each DTTL member firm and related entity is liable only for its own acts and omissions, and not those of each other. DTTL does not provide services to clients. Please see [www.deloitte.com/about](http://www.deloitte.com/about) to learn more.

Deloitte is a leading global provider of audit and assurance, consulting, financial advisory, risk advisory, tax and related services. Our global network of member firms and related entities in more than 150 countries and territories (collectively, the "Deloitte organization") serves four out of five Fortune Global 500® companies. Learn how Deloitte's approximately 330,000 people make an impact that matters at [www.deloitte.com](http://www.deloitte.com).

Deloitte Asia Pacific Limited is a company limited by guarantee and a member firm of DTTL. Members of Deloitte Asia Pacific Limited and their related entities, each of which are separate and independent legal entities, provide services from more than 100 cities across the region, including Auckland, Bangkok, Beijing, Hanoi, Hong Kong, Jakarta, Kuala Lumpur, Manila, Melbourne, Osaka, Seoul, Shanghai, Singapore, Sydney, Taipei and Tokyo.

The Deloitte brand entered the China market in 1917 with the opening of an office in Shanghai. Today, Deloitte China delivers a comprehensive range of audit & assurance, consulting, financial advisory, risk advisory and tax services to local, multinational and growth enterprise clients in China. Deloitte China has also made—and continues to make—substantial contributions to the development of China's accounting standards, taxation system and professional expertise. Deloitte China is a locally incorporated professional services organization, owned by its partners in China. To learn more about how Deloitte makes an Impact that Matters in China, please connect with our social media platforms at [www2.deloitte.com/cn/en/social-media](http://www2.deloitte.com/cn/en/social-media).

This communication contains general information only, and none of Deloitte Touche Tohmatsu Limited ("DTTL"), its global network of member firms or their related entities (collectively, the "Deloitte organization") is, by means of this communication, rendering professional advice or services. Before making any decision or taking any action that may affect your finances or your business, you should consult a qualified professional adviser.

No representations, warranties or undertakings (express or implied) are given as to the accuracy or completeness of the information in this communication, and none of DTTL, its member firms, related entities, employees or agents shall be liable or responsible for any loss or damage whatsoever arising directly or indirectly in connection with any person relying on this communication. DTTL and each of its member firms, and their related entities, are legally separate and independent entities.

© 2021 Deloitte Touche Tohmatsu in Hong Kong, Deloitte Touche Tohmatsu in Macau, and Deloitte Touche Tohmatsu Certified Public Accountants LLP in the Chinese Mainland. All rights reserved.

To no longer receive emails about this topic please send a return email to the sender with the word "Unsubscribe" in the subject line.